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Moltes entitats, com ha dit el diputat que m’ha precedit en 
l’ús de la paraula, s’han pronunciat a favor del nostre dret 
civil, més de trenta . Jo crec que hem de donar gràcies, de 
nou, a José Ramón Chirivella i a Federico Arnau, de Juristes 
Valencians, entre altres, per estar ací presents, novament, 
a les Corts Valencianes, en representació de tantes i tantes 
entitats del món civil, per a tirar endavant esta proposta . 
Moltes gràcies, en nom dels proponents .

I, per això, tants ajuntaments de la Comunitat Valenciana 
s’han adherit a la proposta, 400, ni més ni menys, més de 
quatre milions d’habitants representats, inclús regidors i 
regidores de partits que avui, novament, votaran en contra 
de la present proposició . (Aplaudiments) Eixos regidors i regi-
dores ho fan de bona fe i amb convicció i nosaltres els hem 
de donar les gràcies, en favor de la unitat d’acció d’aquestes 
Corts .

Perquè el que han fet els ajuntaments és donar carta de 
naturalesa al que és ja una realitat i és que els valencians i 
les valencianes tenim un dret que ens és propi: el dret civil 
valencià .

Agraïm també a les quatre forces parlamentàries signants de 
la iniciativa i al seus síndics el fet de que hui ens trobem de 
nou demanant la reforma oportuna per a competència legis-
lativa civil de les autonomies, assumida als seus propis esta-
tuts, s’estengue a la recuperació i actualització del seu dret 
privat històric, d’acord amb els valors i els principis constitu-
cionals . No sé si també ho farem a favor d’uns nous agerma-
nats, però fem que cinc milions de valencianes i valencians se 
sumen a eixa realitat de fet i de dret .

Moltes gràcies, senyor president . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Senyories, culminat el debat anem a passar a votació .

Anem a votar la Proposició de llei de modificació de la dispo-
sició addicional segona de la Constitució espanyola per a la 
reintegració efectiva del dret civil valencià, registre d’entrada 
1 .856 .

Senyories, anem a votar en primer lloc l’article primer i únic . 
Senyories, comença la votació . Senyories, l’article primer 
ha estat aprovat amb 63 vots favorables, 28 en contra, 0 
abstencions .

Anem a votar ara, senyories, l’exposició de motius . Senyories, 
comença la votació . Senyories, l’exposició de motius ha 
estat aprovada amb 63 vots favorables, 28 en contra, 0 
abstencions .

I ara, senyories, votarem el conjunt de la proposició de llei . 
Senyories, comença la votació . Senyories, la Proposició de 
llei de modificació de la disposició addicional segona de la 
Constitució espanyola per a la reintegració efectiva del Dret 
civil valencià ha estat aprovada amb 63 vots favorables, 28 
en contra, 0 abstencions . (Aplaudiments)

Senyories, reprendrem els nostres treballs a partir de les 
16 hores, les quatre. Els recorde que demà al finalitzar el 
ple tindrem Junta de Síndics i, posteriorment, la Comissió 
mixta Consell-Corts Valencianes per avaluar els efectes de la 
pròxima reunió del Consell de Política Fiscal i Financera .

Se suspèn la sessió fins les quatre.

(El president colpeja amb la maceta)

(Se suspèn la sessió a les 14 hores i 27 minuts) 
(Es reprén la sessió a les 16 hores i 2 minuts) 
(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora María 
José Salvador Rubert)

Preguntes

La senyora vicepresidenta primera:

Reprenem la sessió .

Pregunta número 106, formulada pel diputat Juan Carlos 
Caballero Montañés, del Grup Parlamentari Popular, al 
conseller d’Economia Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball, sobre la valoració de l’evolució de 
l’ocupació .

Hi ha un canvi de l’ordre de preguntes, però manteníem que 
primer era la pregunta d’economia i després la pregunta a la 
consellera de justícia . Si no és una greu alteració… Mantenim 
la primera pregunta tal com estava previst .

Senyoria, si és tan amable, polsa el botó . Molt bé .

El senyor Caballero Montañés:

Gracias, presidenta .

Señor Climent, ayer conocimos los datos de paro de enero en 
la Comunidad Valenciana . 8 .998 parados más, de entre ellos 
7 .000 mujeres, 33 .354 empleos destruidos, 1 .075 empleos 
cada día, 45 cada hora .

Son como si once parlamentos como este se fueran al paro 
y perdieron su empleo hoy, también mañana, pasado, y así 
todos los días . Sube el paro en todos los sectores: en agricul-
tura, industria, servicios, en todos salvo en uno . ¿Sabe cuál 
es? El de sus enchufados . Más de 330 altos cargos, más vice-
presidencias, consellerias, con un coste para los valencianos 
de diecisiete millones de euros .

Por eso, señor conseller, le preguntó: ¿cómo valora la evolu-
ción del paro en la Comunidad Valenciana?

Muchas gracias .
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La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a contestar la pregunta, té la paraula l’honorable conse-
ller . Quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Sí . Gràcies, senyora presidenta .

Senyor Caballero, jo sempre li demane una miqueta de rigor 
en els números . Després, si de cas, en la rèplica li ho diré .

Però l’evolució de l’ocupació en el nostre territori és mode-
radament positiva, ja que les xifres de la legislatura anterior i 
de l’any 2019 ens ho demostren .

Mire, augmenta la població ocupada en 239 .000 persones, és 
a dir, un 12,8 %, un punt per damunt d’Espanya, arribant a un 
total de 2 .106 .000 persones ocupades, i una disminució del 
nombre d’aturats del 38 % .

Per tant, anem a continuar treballant en una política integral 
d’impuls i generació de l’ocupació de qualitat, inclusiva i amb 
cohesió territorial, a enfortir les polítiques actives d’ocupació 
i a impulsar noves iniciatives, com l’observatori de treball 
decent, que ens ajuda a millorar, a més, la quantitat i la quali-
tat en l’ocupació .

I m’agradaria que vegera on governa vosté, i aleshores, si diu 
d’estes dades el que està dient, on governa vosté, en Madrid i 
Andalusia, què diria?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar en la formulació de la pregunta, té la paraula 
l’il·lustre diputat .

El senyor Caballero Montañés:

Señor Climent, usted no defrauda . Moderadamente posi-
tiva, es su valoración sobre los datos que hemos conocido de 
empleo, de paro, más bien dicho, este mes de enero .

La culpa siempre es de otros: es del modelo productivo, es de 
que el capitalismo mata, es la estacionalidad . Pero nunca, ni 
de usted ni de su departamento . Oiga, es usted un crack, es 
usted un fenómeno .

Pero, señor conseller, la realidad que vive la Comunidad 
Valenciana es bien distinta a la que usted dibuja . Ayer no cono-
cimos simplemente un mal dato de un mes aislado o que pueda 
estar moderadamente contento y moderadamente positivo .

Ayer se confirmó la dramática tendencia de destrucción de 
empleo, que afecta especialmente a las valencianas: 7 .000 
valencianas más en el paro, a las que ustedes dan la espalda 
impunemente .

Señor Climent, el desempleo también agrava el problema 
de la despoblación . El sector agrícola ha sufrido uno de los 
mayores repuntes de paro . Escuchen a los agricultores, dejen 
de maltratarles . Si a un agricultor le resulta más rentable 
abandonar el campo que cultivarlo, entonces se acabará la 
agricultura, se acabará el empleo y se acabará la vida en los 
pueblos pequeños también .

Señor conseller, 2019 ha sido el peor año para la creación de 
empleo desde la recuperación económica . Pero de sus pala-
bras no se puede extraer ni un atisbo de autocrítica, ni una 
decisión para afrontar los retos que tenemos por delante .

¿Qué pensará una mujer que acaba de perder su puesto de 
trabajo al escuchar sus excusas autocomplacientes? ¿Qué 
esperanza genera usted a los desempleados, cuando ni 
siquiera admite la gravedad de la situación?

Negar la realidad es negar el drama que viven los desem-
pleados, y no afrontarlo con realismo es negar su futuro . Su 
parálisis, señor Climent, se ha convertido en el mejor aliado 
del desempleo . Sus únicas recetas, una, la ha dicho aquí, el 
cambio de modelo productivo . Y, atención, la otra, el observa-
torio del trabajo decente .

Su cambio de modelo productivo en estos años ha consis-
tido en transformar una economía de mercado en un merca-
deo en la economía . Han arrinconado la iniciativa privada, 
frenado sus proyectos y puesto todas las trabas posibles . La 
única alternativa posible al desempleo con ustedes son las 
becas en los ayuntamientos .

Y la segunda, su propuesta estrella de legislatura: el obser-
vatorio del trabajo decente, se ha referido usted . Su argu-
cia para tapar las irregularidades que rodean a su gestión . 
¿Usted visto en lo que se ha convertido Labora bajo su 
mandato?

Más de veinte sentencias por cometer fraude en las contra-
taciones . Irregularidades en las bolsas de trabajo . Fraude en 
las retribuciones de los docentes . Fraude en las becas de la 
Generalitat . Y, por último, la inspección de trabajo les inves-
tiga por defraudar 14 .000 euros a la seguridad social .

Señor Climent, ¿todo esto le parece decente? ¿Va a actuar de 
oficio el observatorio del trabajo decente contra su conselle-
ria y contra Presidencia de la Generalitat? Es que la decen-
cia, señor Climent, se predica, no se practica . Al contrario, se 
práctica, no se predica .

Y ustedes lo que predican y lo que practican en Labora 
es justamente lo contrario . Es fraude . Desde que le han 
cambiado su nombre a Labora, al Servef, han defraudado a 
todo el mundo .

Han defraudado a los desempleados, a los que no les ofrecen 
oportunidades para salir del desempleo, y nos han defrau-
dado a todos, defraudando a la seguridad social . Por cierto, 
algo que ya hacia su jefe, antes de ser nombrado secretario 
autonómico de empleo .
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 Señor conseller, ustedes nunca van a poder ofrecer solu-
ciones, cuando ni siquiera han dejado de ser parte de ese 
problema . Abandonen su sectarismo, abandonen sus excusas 
y pónganse a trabajar por los desempleados valencianos .

Muchas gracias (aplaudiments) .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar donant resposta a l’il·lustre diputat, té la 
paraula l’honorable conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, presidenta .

Estem treballant, i no poquet .

Mire, les anàlisis han de tenir ja recorregut . L’objectiu d’este 
Consell i d’esta conselleria és atur tècnic, tinga-ho clar . Vosté 
sempre magnifica les coses, exagera les coses negativament, 
sense vore la realitat .

Mire, no fem res per les pimes, autònoms, empreses . No 
ajudem a internacionalitzar-se, no atraiem inversions . I 
menteix quan parla de la inspecció de treball, dient que està 
investigant el Consell per possible frau a la seguretat social . 
Que sapiguem, a nosaltres, la inspecció de treball no ens està 
investigant .

I mire, les dades manen . A vosté li agraden les dades . Torne 
a repetir: 2 .106 .400 persones ocupades . Tenim major xifra 
d’ocupació en els darrers onze anys . 1 .951 .160 persones 
afiliades a la seguretat social, xifra més alta des de maig de 
2008 .

Major nivell d’estabilitat laboral, major nombre de treballa-
dors i treballadores amb contracte indefinit, 191.400 perso-
nes, amb el Botànic . 211 .700 persones menys aturades, un 
37,9 %, i quasi deu punts menys .

Suport a la indústria en més d’un 633 % respecte quan vostés 
governaven . A la internacionalització, en un 114% . A la inno-
vació i digitalització, un 156 % . A emprenedors d’economia 
social i autònoms, un 216 % més .

Suport a la transformació energètica en un 189 % més . 
Suport al comerç, en un 70 % més . Suport a l’ocupació estable 
i de qualitat, en un 65 % més . Si traiem la mitjana, un 118% 
més este govern està donant suport a totes estes àrees que 
fan factible l’ocupació .

Superem els 30 .000 milions d’euros en exportacions . Per 
tant, este govern genera confiança al món empresarial, 
perquè si no, açò no passaria .

Inversió estrangera mitjana per any . Vostés, 378 milions . 
Nosaltres, 645 milions . I una execució pressupostària en 

Labora, que vosté es posa molt en Labora, en 2019 superior a 
la del 2018, en més d’un 84,33% .

Mire la despesa compromesa en formació . Un 92 % . I 
compromesa en foment de l’ocupació, quasi un altre 92% . I 
clar que tenim reptes i que ens queda molta faena, com li he 
dit abans . Perquè volem atur tècnic, i estem currant moltíssim 
nosaltres, amb moltíssima altra gent, amb els agents econò-
mics i socials .

I perquè volem un model de relacions laborals basat en 
ocupacions de qualitat, amb estabilitat, la conciliació, la igual-
tat de gènere i una temporalitat, siga estrictament allí on siga 
necessària .

En definitiva, treballem per revertir el procés de precarit-
zació laboral i d’avaluació dels salaris, i retalls de l’estat de 
benestar, que el seu govern, el govern de Rajoy, ens va posar 
de manera continuada .

Per això, des de la Generalitat ja hem fet els primers passos, 
amb la recuperació del diàleg social que vostés van aban-
donar d’una manera molt clara i decidida . I amb l’imminent 
posada de l’observatori de treball decent, treballa-
rem conjuntament amb tots els actors que treballen per 
l’ocupació, per a millorar-la de manera conjunta .

I, si vosté té ganes de cooperar i treballar, també accepta-
rem les seues propostes, que realment són ninguna, ninguna 
proposta per part del Partit Popular .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta número 188, formulada per la dipu-
tada Ana María Cerdán Martínez, del Grup Parlamentari 
Vox-Comunidad Valenciana, amb previ coneixement del seu 
grup parlamentari, d’acord amb l’article 159, al Consell sobre 
mesures per a reparar les destrosses del temporal Glòria .

Serà substanciada per la consellera de Justícia, Interior i 
Administració Pública .

Un moment, senyoria, un moment .

La senyora Cerdán Martínez:

Muchas gracias, señora presidenta .

Señora Bravo, buenas tardes .

Todos sabemos y defendemos lo importante que es el 
turismo para nuestra comunidad . Cada año nos vamos supe-
rando, vamos consiguiendo tener nuevos récords de visitan-
tes . Quizá por eso es precisamente lo que tenemos que tener 
muy claro, cuál es el mensaje que tenemos que lanzar, alto y 
transparente .


